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Notulen van de vergadering 
gehouden op maandag 9 januari 1967 in de Trêveszaal , 

aangevangen 's middags om vier uur 

Aanwezig: De minister- president Zijlstra en de ministe~s 
Bakker, Biesheuvel (gedeeltelijk), Bot en Veldkamp 

Voorts zijn aanwezig staatssecretaris De Blo ck, 
drs.G. Brouwers (Economische Zaken), ir.J .A .P .Fra~e 
(Landbouw en Visserij), mr.A.F.K.Hartogh ( Bui ten
landse Zaken), drs.J.H. W.Hoogwater (Sociale Za.K en er: 
Volks gezondheid ), Jhr. mr.E.van Lennep (Financi ën ), 
dr. W.P.H.van Oorschot (Economische Zaken ) en 
mr.M.H.J.Ch.Rutten (plv. permanente vertegenwoordi ge~ 
in Brussel) 

Secretaris: drs.D.M.Ringnalda 

1.!. Mededelingen 

De heer Brouwers vestigt de aandacht op de opvolging 
van de ambtelijke staatssecretaris Langer, als gevolg van de 
kabinetswisseling in Bonn, door de heer Arndt, die meer een 
politieke figuur is. De raad is van oordeel dat tegen z~jn 
voorzitterschap van het comité voor de economische politiek op 
middellange termijn geen bezwaar behoeft te worden gema ak t . 

~ KenneQy- ronde (Brief van de minister van Economische Zaken , 
dd. 5 januari 1967, nr. 167/163, met bijlagen) 

Minister Bakker stelt als eerste vraag met betrel k;~g 
tot de aanstaande EEG- Raadsvergadering aan de orde hoe k an 
worden bereikt dat aan de Commissie een onderhandelingsm~Tge 
zal worden gelaten. Van Frankrijk is tegenstand te verwac._ten . 

Duitsland zal .. ·•· 
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Duitsland zal evenals de overige lidstaten voorstander zijn, 
maar wil concretisering van de marge in de Raad. 

De heer Van Oorschot vreest dat ~ulk een gesprek 
in de Raad op dit moment slechts tot een negatief resultaa~ 
zou leiden . Overe enkomsti g het standpunt van de Commissie 
zouden nieuwe materiële beslissingen in de Raad thans moe~en 
worden vermeden. . 

De heer Rutten sluit zich hierbij in hoofdzaak aan. 
De gewenste procedure kan naar zijn mening ech t er slech0s zin 
hebben 9 i ndien tevens in de Raad dui delijk wordt gesteld dat 
het Comité 111 met de nodige volmachten wordt toegerQst. 

De heer Van Oorschot ontraadt deze benadering omdat 
Frankrijk zeker zou weigeren. Deze weigering zou 9 0ezamen net 
de mislukking van het door Duitsland gewenste gesprek over de 
concretisering, de verwarring in de Raad compleet maken. 
Daarom is het beter de Nederlandse stellingname af te stemmen 
o p de benadering van de Commissie. Vo l gens deze zou de 
Commissie in Genève 9 uiteraard i n voortdurend contact ~et 
Comité 111, een eindweegs kunnen opereren in de globaal door 
haar aangegeven richting (document NCG (66)65)en met haar 
kennis van de limieten die de verschillende l ids taten in 
concreto gesteld zouden willen zien. Uitspraken hierover in 
de Raad kunnen niet geheim gehouden worden en zouden bij 
voorbaat iedere onderhandeling onmogelijk maken. In een 
volg ende fase van de onderhandeli ng 9 bij voorbeeld op he0 te 
verwachten crisi sm oment, zou de Commissie in Brussel kunnen 
0erugkeren met een pakket . Het zal dan aan de Raad zijn, hier
over te beslissen. Spreker is van oo rdeel dat deze figuur -
waarin geen behoefte bes~aat aan volmachten voor Comité 111 -
de enige mogelijkheid biedt voor de Commissie om met uitzic~ ~ 
te procederen. 

De heer Frank e slui0 zich hierbij aan en onders treept 
de conclusie dat gestroefd moet worden naar zo min mogelijk 
materiële discussie ln de aanstaande Raadsvergadering en het 
geven van enige verantwoordelijkheid aan de Commissie. Wel 
zal gewaakt moeten worden dat de Commissie niet terugkeert 
met een pakket waarin de grootste concessies zouden moeten 
worden gedaan door de meest positief ingestelde li d~ta0en., 

Minister Bakker vraagt vervolgens aandach~ voor Qe 
vragen met betrekking tot het al of niet bestaande evenwic~0 
van de aanbiedingen die tot dusver door de onderhandelende 
partijen zijn gedaan. Mede omdat naast kwanti~atieve ook 
kwali0atieve elementen een rol s pelen wordt hlerove r zeer 
verschillend geoordeeld 9 ook in de Coördinatie - Commissie. 
Van deze evenwichtsverhoudingen is die tussen de EEG en d 
Verenigde Staten veruit de belangrijkste. 

In deze verhouding .•.. 
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.Ln deze verhouding lS het evenwicht in de landb ouwsector de 
meest omstreden kwes tie , waarbij het in zonder he i d gaat om 
de graanregeling. De Verenigde Staten wensen hier meer 
zekerheid met betrekki ng tot de toegang tot de markt ; zij 
achten bovendien de ingebouwd e protecti e in de EEG-aanbieding 
te hoog en tenslott e wensen zij in een wereldwijde granen
overeenkómst een financiële regeling voor de voedselhulp op 
te nemen. 

De heer Van Oorschot herinner t eraan dat de Raad'~ege~ 
alle drie de eisen een afwijzend standpunt heeft ingenomen. 
Daarnaast l S de Conooi ssie in he t algemeen van mening dat , na 
de indiening op 30 november van de addiotionele Ameri kaanse 
exceptielijst, het evenwic ht ten nadele van de EEG is ver
stoord. De Commissie zou in de komende gesprekken wi llen 
aansturen op terugtrekking van deze lijst, me~ op de ach~er
grond de dréigende indiening van een additionele exceptielijst 
door de EEG. Spreker voorziet dat de di scussie in Genève hier :ee 
op een dood spoor zal komen. In deze crisissituatie, die op' 
een termijn van vier à vijf weken kan worden tegemoetgezien , 
zal het moeten komen tot besluiten op ministeriëel niveau ,~~if~~. 

Minister Bakker heeft in de Coördinatie-Cow~issie 0 
met voldoening kennis genomen van het standpunt van de _eer 
Franke dat er alle aanleiding is om, in plaats van een even~icj~s
herstel in benedenwaartse richting, te komen tot een verbe~eriT-g 
van het aanbod van de EEG, met name in de granensector. ' Om de 
instemming van alle landbouwministers te verkrijgen zou, met 
een verwijzing naar de eigen exportbelangen, de nadruk moeten 
worden gelegd op de betekeni s van het opstellen van een addi tio ... _el 
wensenlijst van de EEG. 

Voor wat de verbetering van het EEG-aanbod betreft 
doet spreker mededeling van de voorkeur van de Coördinatie
Commissie voor een formule met betrekking tot de toegang tot 
de mark~, respectievelijk een verlaging van het aangeboden 
zelfvoorzieningspeil van 90%, boven een tegemoetkomen van de 
Verenigde Staten op het punt van de voedselhulp . 

De heer Franke wijst erop dat hij de verlaging 
van de zelfvoorzi eningsgraad heeft aangewezen als één van de 
mogelijkheden om het EEG-aanbod te verbeteren, hetgeen niet 
geheel hetzelfde is als een lIpleiten voorIl deze mogelijkheid 
(fórmulering in de "Conclusies van de Coördinatie-Commissie" 
dd. 9 januari). 

• 

Staatssecretaris De Bloek •...• 

• 
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Staatssecretaris De Block vraagt naar het star-d
punt van minister Biesheuvel ten aanzien van de zogenaaBde 
11 Bi esheuvel -formule" voor de toe gang tot de EEG-markt. 

Minister Bi esheuvel verklaart de passage in de 
"Conclusiesr, (pagina 2, alinea 2) met betrekki ng tot de ver
betering van de landbouwaanbiedingen te kunnen onderschrijve!!o 
Spreker ziet echter niet in welke nuttige functie een 
"Biesheuvel-formule r, i n di t stadium zou kunnen vervullen. 

Staats sec retaris De Block en de h eer Hartogh wijzen 
erop dat het de Amerikanen nu juist gaat om dit punt. 

De heer Van Oorschot merkt op dat de granen in de 
aanstaande Raadszit Ling niet aan de orde komen, maar eersL 
over vier à vijf weken. Eerst dan zouden voorstellen Lot ver
betering van het EEG-aanbod voor de granen mo eten worden ge 
lanceerd 9 teneinde een brug tussen de onderhandelingsparLners 
te slaan. Ook minister Biesheuvel is van mening dat deze ver
betering eerst met vrucht kan worden bekeken in het _i cht va:. de 
de a anvullende concessies van andere landen. De mini ster
president verbindt hieraan de conclusie dat dan ook geen 
beslissing ten deze behoeft te worden genomen in deze ver
gadering van de REZ. 

Overgaande tot de derde mogelijkheid om de Verenigde Staten 
eventueel tegemoet te komen - de hulpverlening in de vor~ van 
voedselhulp - merkt de heer Van Lennep op, dat o,ok hi crin de 
11 Conclusies van de Coördinatie-Conmissi e ll wordt gesproken van 
de mogeli jkhei d om "te plei ten voor" een berei dverklari!!g van 
~e EEG~ Een voorzichLiger benadering lijkt geboden, omdat he~ 
onjuist moet worden geacht landb ouwprotectie af te kopen door 
mi ddel van de aanvaarding van voedselhulpverplichtingen. TIe 
heer Fran.l{e slui t zich hierbi j aan en wi jst op de gevaê.rl i jke 
precedentwerking. Minister Bot kan zich daarentegen zeer 'Nel 
vereni gen met de gekozen formulering die gericht is op een 
algemene bereidverklaring met betrekking tot hulpverlening in 
deze vorm. 

De minister-president is van oordeel dat een mu2ti
laterale voedselhulpverlening zou moeten worden geregeld op 
zichzelf en niet in het kader van een onderhandeling over toe
gê.ng tot de markt. Het beoogde over en weer verminderen van 
de protectie moet niet worden verward met het probleem van de 
voedselhulp. De heren Hoog\vater en Hartogh wijzen daartegenover 
op de bestaande samenhang tussen een mogelijk teruglopen van 
de EEG-graneninvoer en de aanvaarding door de EEG van 
financiële verantwoordelijkheid voor de daardoor ontstaande 
overschotten. Het aan de Amerikanen waarborgen van een toe
gang tot de EEG-markt voor graan, dat de E~G bij toenemende 
zelfvoorzieningsgraad niet zou kunnen consumeren, zou op 
precies dezelfde surplus-financiëring neerkomen. 

Daarbi.i • • • • • -
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Daarbij kunnen wij er niet om hee n, dat de EEG ti jdens een 
onderhandeling over protectievermindering bezi g is over te 
gaan op een nieuw protectiesysteem waarvan de gevolgen voor 
de agrarische produk~ie niet geheel zijn te voorzien. Het is 
onvermijdelijk dat de EEG zich in deze onderhandeling tegen
over de Verenigde Staten bereid verklaart, op de ene of op 
de andere wi jze de consequenties te dragen van haar landbouw
beleid. 

De minister-president erken t de logische s:amenhang 
tussen afzetgarantie en surplusfinanciëring, maar zij mag 
niet tot onderdeel worden gemaakt van een onderhandeling over 
protectieverlaging. Wanneer men in deze onderhandeli ng hetzij 
het protectieniveau van de EEG, hetzij de graanproduktie van 
de Verenigde Staten als een gegeven aanvaardt , komt men in 
een verkeerde clausale keten terecht. Volgens de heer Franke 
gaat men er inderdaad ten onrechte van uit dat er geen 
handelspolitieke oplossing zou zijn te bereiken; maar er is 
nog ruimte voor EEG- concessies , bijvoorbeeld in de vorm van 
een verlaging van de aangeboden zelfvoorzieningsgraad of·van 
een bereidverklaring tot overleg over te treffen maatregelen 
wanneer de invoer zou teruglopen. Minister Bot wi jst erop dat 
de Kennedy- ronde niet mag worden beschouwd als een zuiver 
commerciële aangelegenheid. Weliswaar hebben de onderhande
lingen zich tot nu toe geheel geconcentreerd op de belangen 
van de Verenigde Sta ten en 'Nest- Europa, maar het eindresul taa t 
zal ook de ontwikkelingslanden iets moeten bieden. 
Een van de weinige mogelijkheden daartoe - bovendien een 
aangewezen mogelijkheid in verband met het voedseltekort - wordt 
geboden door de mogelijkheid, te geraken tot eenmultilcterale 
voedselhulpregeling waarbij de EEG naast de Verenigde Staten 
een taak op zich zou nemen. 

De minister- president concludeert dat het voorals
nog gaat om de vraag of de voedselhulp al dan niet moet 
worden gemaakt tot een van de onderhandelingselementen. Deze 
vraag moet op grond van de hiertegen ingebrachte argumenten 
ontkennend worden beantwoord. Dit standpunt sluit geenszins 
uit dat er, wanneer het uiteindelijk zal gaan om het slagen 
of mislukken van de Kennedy- ronde, bereidheid zou zijn om 
voor het slagen op een bijzondere wijze te betalen. Maar 
daarop moe~ niet worden vooruitgelopen, zolang er nog handels
politieke opl ossingen ter discussie staan. 

3. Overige agendapunten ••. 


